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1) Πότε ξεκίνησες νά γράφεις 
ποιήματα καί γιατί;

Ξεκίνησα νά γράφω ποιήματα τό 
2009. Ἀφορμή στάθηκε ἡ γνωριμία 
μου μέ κάποιους Κρητικούς. Ἐκείνη 
τήν περίοδο νοσηλευόμουν σέ ἕνα τρί-
κλινο δωμάτιο τοῦ νοσοκομείου, ὅπου 
βρίσκομαι τά τελευταῖα 13 χρόνια. Στό 
διπλανό μου κρεβάτι, λοιπόν, νοσηλευ-
όταν μία κυρία ἀπό τό Ἡράκλειο τῆς 
Κρήτης. Ἀφοῦ γνωριστήκαμε, ἀρχίσαμε 
νά κάνουμε πολύ καλή παρέα, παρά 
τό ὅτι βρισκόμασταν σέ ἕναν ὄχι καί τόσο εὐχάριστο 
χῶρο. Κάποια στιγμή, ὁ σύζυγος καί ὁ γιός τῆς κυρί-
ας Μαρίας, μοῦ ἀφιέρωσαν δυό ὑπέροχες μαντινάδες. 
Τότε, μοῦ γεννήθηκε ἡ ἰδέα νά ἀπαντήσω μέ τόν ἴδιο 
τρόπο. Ἔτσι, “ἔπλεξα” στό μυαλό μου μία 15σύλλαβη 
στροφή καί μέ τήν βοήθεια τῆς ἀποκλειστικῆς μου νο-
σοκόμας, γράμμα-γράμμα, τούς ἀπάντησα μέ τήν δική 
μου μαντινάδα. Αὐτοί ἐνθουσιάστηκαν καί γιά ἀρκετή 
ὥρα συνεχίστηκε ἡ στιχομυθία μας μέ ἀλλεπάλληλες 
μαντινάδες. Αὐτό λοιπόν ἦταν τό ἔναυσμα γιά τά ποι-
ήματα καί εὐχαριστῶ ἀπό καρδιᾶς αὐτούς τούς ἐξαί-
ρετους ἀνθρώπους, πού μέ βοήθησαν να ἀνακαλύψω 
ἕνα κρυμμένο κομμάτι τοῦ ἑαυτοῦ μου. Ἕνα συναρπα-
στικό ταξείδι εἶχε ἤδη ξεκινήσει. Εἰκόνες καί ἀναμνή-

Ἡ συνέντευξη τῆς Σοφίας
   Εἶχα τήν εὐκαιρία νά γνωρίσω τή Σοφία στόν 15ο ὄροφο μεγάλου ἰδιωτικοῦ νοσοκομείου στήν 

Ἀθήνα. Πῆγα κατόπιν προτροπῆς τοῦ πνευματικοῦ μου νά συναντήσω ἕναν σπουδαῖο ἄνθρωπο, πού 
νοσηλεύεται ἐκεῖ καί νά πάρω μαθήματα ζωῆς. Αὐτός ὁ ἄνθρωπος εἶναι ἡ Σοφία, ἡ ὁποία παρότι εἶναι 
καθηλωμένη καί ἀκίνητη πολλά χρόνια ἐξαιτίας  ἑνός σοβαροῦ νευρομυικοῦ νοσήματος, ἀφενός μέν δέν 
χάνει τό κουράγιο της καί ἀφετέρου ἔχει βρεῖ τρόπους μέσω ἑνός προηγμένου συστήματος ὑπολογιστή νά 
ἐπικοινωνεῖ μέ ὅλο τόν κόσμο.

   Ἔτσι, τό μυαλό της ἐργάζεται πυρετωδῶς, καθώς μέ μιά τεχνολογία, πού βασίζεται σέ ὀπτική χρήση 
πληκτρολογίου στέλνει καί λαμβάνει μέ τόν ὑπολογιστή μηνύματα, γράφει κείμενα συμπαράστασης σέ 
αὐτούς πού ὑποφέρουν, ἀλλά καί ὑπέροχα ποιήματα γεμάτα εὐαισθησία καί συναίσθημα. Ὅταν πῆγα νά 
τή δῶ, ἀντίκρισα μιά πανέμορφη κοπέλα μέ τό χαμόγελο στά χείλη, πού φάνηκε νά χαίρεται μέ τήν ἐπίσκε-
ψή μου. Μοῦ ἔκανε ἐντύπωση τό φωτεινό της πρόσωπο , τό γεγονός ὅτι τό δωμάτιό της ἦταν εὐχάριστο, 
σάν ἕνα παιδικό δωμάτιο γεμάτο ζωγραφιές καί χρώματα, ἐνῶ ἡ νοσηλεύτρια καί βοηθός της φαινόταν ὅτι 
τήν ἀγαποῦσε πολύ καί καταλάβαινε τίς ἐπιθυμίες της μόνο μέ τό βλέμμα της.

Εἶχα τή χαρά νά γνωρίσω τή Σοφία καί θά ἤθελα νά τή γνωρίσετε κι ἐσείς. Ἕτσι τῆς ἔστειλα μερικές 
ἐρωτήσεις σάν συνέντευξη καί οἱ ἀπαντήσεις της ἀποτελοῦν τό κείμενο πού ἀκολουθεῖ.

σεις τοῦ παρελθόντος, παιδικά βιώμα-
τα, ἀλλά καί σκέψεις καί προβληματι-
σμοί παρήλαυναν ἀπό τό μυαλό μου, 
πλέκονταν σέ τετράστιχα καί ἀποτυπώ-
νονταν σέ ἕνα κομμάτι χαρτί. Τίποτε, 
ὅμως, ἀπό αὐτά δέν θά γινόταν χωρίς 
τήν Θεία φώτιση καί εἶμαι εὐγνώμων 
στόν Θεό πού μοῦ ἔδωσε τήν εὐκαιρία, 
νά ἐκφραστῶ μέ ἕναν τόσο ἰδιαίτερο 
τρόπο, ὅπως ἡ ποίηση. 

2) Ποιός εἶναι ὁ ἀγαπημένος 
σου ποιητής καί συγγραφέας;

Φοβᾶμαι πώς θά σᾶς ἀπογοητεύσω. Ποτέ δέν 
ἤμουν μανιώδης ἀναγνώστρια. Παρότι στό σχολεῖο 
ἤμουν πολύ καλή μαθήτρια, μέ μεγάλη ἀγάπη γιά τά 
ἀρχαῖα, δέν ἀφιέρωνα ἰδιαίτερο χρόνο στήν μελέτη 
λογοτεχνικῶν βιβλίων. Ἄν, ὄμως, ἔπρεπε νά ἐπιλέξω 
κάποιους συγγραφεῖς, θά ξεχώριζα τόν Παπαδιαμά-
ντη, τόν Βιζυηνό καί ἀπό ποιητές τόν Σολωμό καί τόν 
Παλαμᾶ. 

3) Τί πιστεύεις γιά τήν κρίση σήμερα. Πῶς 
πρέπει νά τήν ἀντιμετωπίσουμε;

Δυστυχῶς, τά χρόνια πού ζοῦμε εἶναι πολύ δύ-
σκολα γιά ὅλους μας. Πιστεύω ὅτι, πέρα ἀπό τήν ἀδι-
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αμφισβήτητη οἰκονομική κρίση, πού λίγο ἤ πολύ ὁ 
καθένας μας καθημερινά βιώνει, ὑπάρχει μία βαθύ-
τατη κοινωνική καί πνευματική κρίση. Ἡ φθορά καί 
ὁ ξεπεσμός μας ἔχει ἀρχίσει πολλά χρόνια πρίν καί 
φτάσαμε σιγά σιγά στήν σημερινή τραγική κατάστα-
ση. Γκρεμίσαμε ὅ,τι ὡραιότερο εἴχαμε. Οἱ πρωταρχι-
κές ἔννοιες πού δίνουν ἀξία καί νόημα στήν ζωή μας, 
ὅπως θρησκεία, πατρίδα, οἰκογένεια, καταβαραθρώ-
θηκαν. Στραφήκαμε στήν ὕλη, λησμονήσαμε τόν Θεό, 
χάσαμε τήν ἀγάπη, ἀλλοιώσαμε τήν ἠθική μας ὑπό-
σταση. Καί σάν νά μήν ἔφταναν ὅλα αὐτά, μᾶς χτύπη-
σε καί ἡ οἰκονομική κρίση. Ἴσως ὅσα λέω δείχνουν 
πολύ τραγικά καί ἀπαισιόδοξα, ὅμως δυστυχῶς εἶναι 
ἡ σκληρή πραγματικότητα. Πιστεύω ἀκράδαντα ὅτι 
μποροῦμε νά ἀναστρέψουμε τήν κατάσταση, ἀρκεῖ νά 
ἀναγνωρίσουμε τά λάθη μας, νά ἀφυπνιστοῦμε καί 
νά βροῦμε ξανά τόν χαμένο δρόμο μας. Ὑπάρχουν 
ὑγιῆ κύτταρα στήν κοινωνία μας, φτάνει νά τά ἀνακα-
λύψουμε. Ὅλοι μαζί ἑνωμένοι, μέ κυρίαρχο ὅπλο τήν 
ἀγάπη, ἔχουμε τήν δυνατότητα νά χτίσουμε ἕνα και-
νούργιο κόσμο καί νά ξαναβροῦμε τήν χαμένη μας 
ἀξιοπρέπεια. Φτάνει νά τό θελήσουμε. 

4) Ποιά εἶναι τά ἀγαπημένα σου πρόσωπα; 
Πρωτεύουσα θέση στήν καρδιά μου ἔχει ἡ οἰκο-

γένειά μου. Νοιώθω εὐλογημένη, γιατί μεγάλωσα σέ 
μία θαυμάσια οἰκογένεια, πού κύρια γνωρίσματά 
της ἦταν ἡ ἀγάπη καί ἡ δοτικότητα. Οἱ γονεῖς μας 
μᾶς γαλούχησαν μέ ὅλες τίς βασικές ἀξίες τῆς ζωῆς 
καί πίστη στόν Θεό. Ἡ μητέρα μου, δυστυχῶς, ἔφυγε 
ἀπό αὐτή τήν ζωή πρίν ἐννέα χρόνια, ὁ πατέρας μου, 
δόξα τῷ Θεῷ, εἶναι καλά γιά τήν ἡλικία του.Ὁ λατρε-
μένος μου ἀδελφός εἶναι ὁ φύλακας-ἄγγελός μου καί 
τοῦ χρωστάω τά πάντα. Πρίν λίγα χρόνια, ἡ οἰκογέ-
νειά μας μεγάλωσε. Ὁ Θεός ἔστειλε μέ θαυματουρ-
γικό τρόπο, μία θαυμάσια κοπέλα στόν ἀδελφό μου 
καί σύντομα ἑνώθηκαν μέ τά ἱερά δεσμά τοῦ γάμου. 
Ἔτσι, σήμερα ἔχω μία ἀκόμη ἀδελφή καί δυό ὑπέρο-
χες ἀνηψοῦλες. Πέρα, ὅμως, ἀπό τήν οἰκογένειά μου, 
περιστοιχίζομαι ἀπό ἐξαίρετους ἀνθρώπους πού μέ 
ἀγαποῦν ἀληθινά. Ἰδιαίτερη θέση κατέχει στήν καρ-
διά μου ὁ πνευματικός μου, ἕνας μοναδικός ἄνθρω-
πος πού, ἀπό τήν στιγμή πού μπῆκε στήν ζωή μου, 
ὅλα ἄλλαξαν. Εὐχαριστῶ καί δοξάζω καθημερινά τόν 
Θεό γιά ὅλες αὐτές τίς εὐλογίες Του. Τούς ἀγαπῶ 
πολύ ὅλους καί τούς εὐχαριστῶ γιά τήν ἀγάπη καί 
τήν δύναμη πού μοῦ δίνουν. 

5) Ποιό ἱστορικό πρόσωπο θαυμάζεις καί 
γιατί;

Δέν θά ἤθελα νά ἀναφερθῶ σέ κάποιο συ-
γκεκριμμένο πρόσωπο, γιατί θά ἀδικοῦσα τόσους 
ἄλλους πού ἔβαλαν τήν σφραγίδα τους στήν δια-
μόρφωση τῆς ἱστορίας. Θά σταθῶ κυρίως στούς 
Ἀρχαίους  Ἕλληνες φιλοσόφους, πού φώτισαν μέ 
τό πνεῦμα τους ὁλόκληρο τόν κόσμο, καθώς ἐπί-
σης στούς ἀναρίθμητους Ἁγίους καί μάρτυρες τῆς 
Ὀρθοδοξίας, πού μέ τόν βίο τους μᾶς ὑπέδειξαν πώς 
μποροῦμε νά φτάσουμε, μέσω τοῦ ψυχικοῦ κάλλους, 
στόν ἕνα καί μοναδικό δρόμο πού μᾶς ἑνώνει μέ τόν 
Ἰησοῦ Χριστό. 

6) Ποιό εἶναι τό πρότυπό σου;
Εἶμαι τῆς ἄποψης ὅτι κάθε ἄνθρωπος εἶναι μο-

ναδικός, ἔχει τήν δική του ξεχωριστή προσωπικότητα 
καί τόν δικό του χαρακτήρα καί ὡς ἐκ τούτου δέν 
πιστεύω στά πρότυπα. Θά πρέπει, βέβαια, στήν προ-
σπάθειά μας γιά τήν ἐξάλειψη τῶν ἐλαττωμάτων καί 
τῶν παθῶν μας, νά παραδειγματιζόμαστε ἀπό τήν 
ζωή τῶν Ἁγίων μας, μέ ἀπώτερο σκοπό τήν σωτηρία 
τῆς ψυχῆς μας. 

7) Πώς ἀντιλαμβάνεσαι τίς ἐνέργειες τοῦ 
Θεοῦ στόν κόσμο;

Ὁ Θεός κάνει αἰσθητή τήν παρουσία Του μέ 
ποικίλους τρόπους, ἄλλοτε ἀσύλληπτα διακριτικά 
καί ἄλλοτε ἐμφανέστατα. Ἐμφανίζεται δίπλα μας σέ 
ὅλες τίς ἐκφάνσεις τῆς ζωῆς μας, ἀρκεῖ νά ἔχουμε τό 
πνεῦμα καί τήν ψυχή μας ἀνοικτά, γιά νά Τόν ἀντιλη-
φθοῦμε. Ὁτιδήποτε συμβαίνει στήν ζωή μας, βασίζεται 
σέ ἕνα ἀριστοτεχνικά μελετημένο Θεϊκό σχέδιο. Εἶναι 
ἀδύνατο μέ τήν ἀνθρώπινη λογική μας νά συλλάβου-
με τό μεγαλεῖο τῆς σοφίας τοῦ Θεοῦ. Κάθε εὐχάριστο 
ἡ δυσάρεστο γεγονός πού συμβαίνει στή ζωή μας, 
γίνεται γιά κάποιο λόγο, τόν ὁποῖο μόνον Ἐκεῖνος 
γνωρίζει. Ὅταν ἐρχόμαστε ἀντιμέτωποι μέ δυσάρεστες 
καταστάσεις, π.χ. μία ἀρρώστεια, νοιώθουμε μεγάλο 
πόνο καί λυγίζουμε. Αυτό εἶναι ἀπόλυτα φυσιολογικό, 
γιατί εἴμαστε ἄνθρωποι ἀδύναμοι, ὅμως στήν πορεία 
τῆς ζωῆς μας ἀποδεικνύεται περίτρανα ἡ σοφία τοῦ 
Θεοῦ. Θά ἤθελα νά ἀναφερθῶ στήν δική μου περί-
πτωση, γιατί ἀποτελεῖ τρανή ἀπόδειξη ὅσων προανέ-
φερα. Ὅταν διαγνώστηκε ἡ πάθησή μου πόνεσα ἀφά-
νταστα, ἔκλαιγα ἀσταμάτητα. Μέχρι τότε εἶχα μία ἀπό-
λυτα φυσιολογική ζωή καί σταδιακά ὅλα θά ἄλλαζαν. 
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Ὁμολογουμένως, ἡ ἐξέλιξη τῆς νόσου ἦταν ἐξαιρετικά 
δύσκολη. Πέρασα διά πυρός καί σιδήρου γιά ἀρκετό 
διάστημα. Ὅμως, ἔνοιωθα τήν παρουσία τοῦ Θεοῦ δί-
πλα μου. Μέ τήν βοήθειά Του καί τήν στήριξη καί τήν 
ἀπέραντη ἀγάπη τῆς οἰκογένειάς μου, ξεπέρασα κάθε 
δυσκολία καί εἶμαι σήμερα, δοξασμένο τό ὄνομα τοῦ 
Ὑψίστου, σέ μία καλή καί σταθερή κατάσταση. Στην 
πορεία τῶν τελευταίων 13 χρόνων ὅμως, παρότι εἶμαι 
ἀκίνητη, ἡ ζωή μου ἄλλαξε πρός τό καλύτερο καί 
ἀπέκτησε ἕνα πιό οὐσιαστικό νόημα. Κάποιες στιγμές 
βέβαια, μοῦ λείπουν ἀγαπημένες ἁπλές ἀπολαύσεις, 
γιατί τό ἀνθρώπινο ἀδύναμο στοιχεῖο πάντα ὑπάρχει, 
ὅμως γρήγορα ἐπανέρχομαι. Διαδραματίστηκαν τόσα 
γεγονότα, γνώρισα τόσο ὑπέροχους καί ἀξιόλογους 
ἀνθρώπους καί, –τό κυριότερο ὅλων– βρῆκε τήν 
εὐτυχία ὁ πολυαγαπημένος μου ἀδελφός, καθώς στόν 
χῶρο τοῦ νοσοκομείου γνώρισε τήν ὑπέροχη γυναίκα 
του καί, ὅπως προανέφερα, ἔχουν σήμερα μία εὐτυχι-
σμένη οἰκογένεια μέ δυό πανέμορφα κοριτσάκια. Ἄν 
δέν εἶναι ὅλα αὐτά θεϊκά δῶρα καί εὐλογίες, τότε τί 
εἶναι; Βλέπετε γιατί εἶμαι εὐγνώμων στόν Θεό γιά τήν 
ἀσθένεια πού μοῦ ἔδωσε; Γιατί νοιώθω εὐλογημένη 
καί εὐτυχισμένη.

8) Ποιό εἶναι τό μεγαλύτερο προτέρημα καί 
ποιό τό μεγαλύτερο ἐλάττωμά σου;

Ἀπό ἐλαττώματα ἄλλο τίποτα,νομίζω ὅμως ὅτι 
τό μεγαλύτερο εἶναι οἱ μεγάλες καί κάποιες φορές 
ἀδικαιολόγητες φοβίες πού κυριολεκτικά μοῦ δυ-
σκολεύουν τήν ζωή. Δυστυχῶς, ὅμως, ὁ φόβος εἶναι 
κάτι πού δέν ἐλέγχεται, παρακαλῶ συνεχῶς τόν Θεό 
νά μέ βοηθήσει νά τόν ξεπεράσω. Ὅσον ἀφορᾶ στά 
προτερήματα, τί νά σᾶς πῶ, ἴσως ἡ εὐαισθησία, ἄν 
θεωρεῖται προτέρημα. 

9) Τί θά συμβούλευες τά ἄτομα πού πά-
σχουν ἀπό χρόνια νοσήματα καί τούς συγγε-
νεῖς τους;

Νά ἔχουν ὑπομονή, δύναμη, πίστη στόν Θεό καί 
νά ἀνακαλύπτουν μέσα ἀπό τόν πόνο καί τήν δοκι-
μασία τά θετικά σημεῖα πού σίγουρα ὑπάρχουν. Ἐπί-
σης, νά μήν πάψουν νά ἐλπίζουν καί νά συνεχίσουν 
νά ὀνειρεύονται.

 
10) Ποιά συμβουλή θά ἔδινες στά νέα παι-

διά σήμερα;
Θά τά συμβούλευα νά κρατήσουν ζωντανά τά 

ἤθη, τά ἔθιμα, τίς παραδόσεις, τήν θρησκεία μας 
καί νά πορεύονται στή ζωή τους μέ γνώμονα τήν 
ἀγάπη, σέ πεῖσμα ὅλων αὐτῶν πού ἐπιδιώκουν τόν 
σκοταδισμό, τήν ἔχθρα καί γενικότερα τήν ἐξαφά-
νιση τῆς ἴδιας μας τῆς ἱστορίας, γιά τήν ὁποία ὡς 
λαός εἴμαστε περήφανοι. Ἐπίσης, θά προέτρεπα τήν 
σημερινή νεολαία νά μήν εἶναι τόσο προσκολημμένη 
στήν τεχνολογία, νά βγεῖ στήν φύση, νά ἀπολαύσει 
τήν ἀνθρώπινη συντροφιά, ἀντί νά μιλάει μέσα ἀπό 
τόν ὑπολογιστή. Νά μήν ξεχνᾶμε τό σοφό ρητό «ΜΕ-
ΤΡΟΝ ΑΡΙΣΤΟΝ». 

11) Πῶς μποροῦμε νά βελτιώσουμε τό περι-
οδικό Κιβωτός;

Νομίζω ὅτι θά ἦταν χρήσιμο νά μιλοῦν τά ἴδια 
τά παιδιά μέσα ἀπό τίς σελίδες τοῦ περιοδικοῦ καί 
νά ἀρθρώνουν τόν λόγο τους γιά ὅλα τά θέματα πού 
τούς ἀπασχολοῦν.  Ἔτσι θά τούς δοθεῖ ἡ δυνατότητα 
νά ἐκφράζουν τά ἐρωτήματα, τίς ἀπόψεις καί τούς 
προβληματισμούς τους γιά ὅλα τά φλέγοντα καί κρί-
σιμα ζητήματα τῆς ἐποχῆς μας. 

12) Ποιό εἶναι τό ἀγαπημένο σου ἀπό-
φθευγμα;

“Μεῖζον δέ πάντων ἡ ἀγάπη” Σέ αὐτά τά ὑπέροχα 
λόγια τοῦ Ἀποστόλου Παύλου κρύβεται ὅλο τό νόημα 
καί ἡ ἀξία τῆς ζωῆς γιατί “ Ὁ Θεός ἀγάπη ἐστι”. 

13) Ποιό εἶναι τό ἀγαπημένο σου χρῶμα;
Ἀγαπῶ ἰδιαίτερα τό κόκκινο χρῶμα καί ἀμέσως 

μετά τό γαλάζιο. 

14) Ἄν ἔπρεπε νά συστήσεις τό Χριστό στά 
παιδιά τί θά τούς ἔλεγες γιά Αὐτόν;

“Ἐγώ εἰμί ἡ ὁδός καί ἡ ἀλήθεια καί ἡ ζωή”. Τά 
λόγια αὐτά τοῦ Ἰησοῦ Χριστοῦ μᾶς ἀποκαλύπτουν 
ὅλο τό νόημα καί τό μεγαλεῖο τοῦ Θεανθρώπου στήν 
ζωή μας. Ὁ Χριστός εἶναι ἀγάπη, ἐλπίδα, παρηγοριά, 
χαρά, εὐτυχία, φῶς, τό Α καί τό Ω τῆς ὕπαρξής μας. 

15) Ποιός πρέπει νά εἶναι ὁ ρόλος τῆς 
ἐκκλησίας στή σύγχρονη Ἑλλάδα;

Ἡ ἐκκλησία ἔπαιξε πρωτεύοντα ρόλο στήν 
ἱστορία τῆς Ἑλλάδος διά μέσου τῶν αἰώνων. Μέ τό 
κρυφό σχολειό διατήρησε τήν Ἑλληνική γλώσσα τήν 
ἐποχή τῆς τουρκοκρατίας καί μέ τήν εὐλογία τοῦ 
Παλαιῶν Πατρῶν Γερμανοῦ ξεκίνησε ἡ ἐπανάσταση 
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στό ἱστορικό μοναστήρι τῆς Ἁγίας Λαύρας. Σήμερα, 
στίς δύσκολες στιγμές πού περνάει ἡ πατρίδα μας, 
καλεῖται ἡ Ἐκκλησία καί πάλι νά συμβάλει ἀποφασι-
στικά στήν σωτηρία τῆς χώρας μας. Σέ ἕνα κράτος 
πού κυριολεκτικά παραπαίει, ἡ μόνη μας ἐλπίδα 
εἶναι ὁ Ἰησοῦς Χριστός. Ἡ Ἐκκλησία, λοιπόν, θά 
πρέπει μέ τόν γλυκό της λόγο νά μᾶς ὁδηγήσει στόν 
ἕνα καί μοναδικό δρόμο πού θά μᾶς βγάλει ἀπό τά 
σημερινά ἀδιέξοδα. Τό ἔργο πού ἐπιτελεῖ εἶναι τερά-
στιο, ὅμως κατά τήν γνώμη μου, θά πρέπει νά κάνει 
πιό ἔντονη τήν παρουσία της, γιατί εἶναι ἡ μόνη μας 
ἐλπίδα καί διέξοδος. Μέσα στό χάος πού ἐπικρατεῖ 
καί στήν σωρεία τῶν προβλημάτων τῆς κοινωνίας 
μας, ἀλλά καί τοῦ ἔθνους μας γενικότερα, ἡ Ἐκκλη-
σία καί ὁ Χριστός εἶναι τό φῶς. Δυστυχῶς, κάποιοι 
θέλουν νά βγάλουν τόν Θεό ἀπό τήν ζωή μας καί 
ἐκεῖ θά πρέπει ἡ Ἐκκλησία νά ἀντιδράσει καί νά 
πρωτοστατήσει σέ ἕναν ἀγώνα μαζί μέ ὅλους ἐμᾶς, 
γιά νά ξαναβροῦμε τήν ἀνθρώπινη ὑπόσταση καί 
ἀξιοπρέπεια. Εὔχομαι καί προσεύχομαι νά δώσει ὁ 
Θεός φώτιση σέ ὅλους μας, γιά νά βγοῦμε ἀπό αὐτό 
τό τέλμα πού βρισκόμαστε. 

16) Ποιός εἶναι ὁ ἀγαπημένος σου ἅγιος ἤ 
ἁγία καί γιατί;

Ἀγαπῶ πολύ τόν Ἅγιο Γεράσιμο, ὁ ὁποῖος εἶναι 
πολιοῦχος τῆς ἰδιαίτερης πατρίδας μου, τῆς Κεφαλ-
λονιᾶς. Ἔχω πολύ ὄμορφες ἀναμνήσεις ἀπό τήν 
νεανική μου ἡλικία, ὅταν πήγαινα μέ τήν οἰκογέ-
νειά μου κάθε χρόνο νά προσκυνήσουμε τόν Ἅγιο. 
Μάλιστα εἴχαμε μείνει σέ ἕνα κελί στό μοναστήρι καί 
ἦταν πραγματικά ὑπέροχα. Ἐπίσης, ἀγαπῶ τόν Ἅγιο 
Κοσμᾶ τόν Αἰτωλό, καθώς καταγόταν ἀπό τό χωριό 
τῆς μητέρας μου, τήν Ἁγία Σοφία καί ἀπό νεώτερους 
Ἁγίους, τόν Ἅγιο Νεκτάριο, τόν Ἅγιο Πορφύριο καί 
τόν Ἅγιο Παΐσιο. Ὅλοι πολύ μεγάλοι Ἅγιοι, μέ ἀξιο-
θαύμαστο βίο.

17) Ποιά εἶναι ἡ μεγαλύτερη εὐλογία καί ποι-
ός ὁ μεγαλύτερος κίνδυνος γιά τούς ἀνθρώπους;

Πιστεύω ὅτι ἡ μεγαλύτερη εὐλογία γιά τόν 
ἄνθρωπο εἶναι ἡ ὑγεία καί ἡ ἀγάπη. Ὅταν κάποιος 
εἶναι γερός καί μέ τήν ψυχή ἀπό ἀγάπη, τότε ἔχει τά 
πάντα. Ἀπό τήν ἄλλη πλευρά θεωρῶ ὅτι ὁ μεγαλύτε-
ρος κίνδυνος εἶναι ὁ ἐγωισμός καί ἡ ὑπεροψία, γιατί 
ὑποδουλώνουν τόν ἄνθρωπο καί τόν ἀπομακρύνουν 
ἀπό τόν προορισμό του. 

18) Πῶς θά παρηγοροῦσες κάποιον πού χά-
νει τήν πίστη του στόν ἑαυτό του;

Θά τόν συμβούλευα νά στραφεῖ στόν Χριστό, 
νά προσευχηθεῖ καί εἶναι σίγουρο ὅτι θά βοηθηθεῖ. 
Ἔρχονται στιγμές πού ὅλοι μας λυγίζουμε, γιατί εἴμα-
στε ἄνθρωποι μέ ἀδυναμίες, ὅμως ἄν ἔχουμε πίστη 
στό Θεό καί στήριγμα ἀπό τούς ἀγαπημένους μας, 
ὅλα ἀντιμετωπίζονται.

19) Τί σέ γεμίζει χαρά; Τί σέ στενοχωρεῖ ἰδι-
αίτερα; 

Χαρά παίρνω ἀπό τήν οἰκογένειά μου, ὅλους 
τούς ἀγαπημένους μου ἀνθρώπους, ἀλλά κυρίως 
ἀπό τίς δύο λατρεμένες μου ἀνηψοῦλες, πού ὅταν 
βλέπω αὐτά τά ὑπέροχα γελαστά προσωπάκια, νοι-
ώθω ὅτι εἶμαι ὁ πιό εὐτυχισμένος ἄνθρωπος τοῦ κό-
σμου. Ἀπό μικρή ἀγαποῦσα πολύ τά παιδιά, ὅμως μέ 
τίς ἀνηψοῦλες μου εἶναι τό κάτι ἄλλο, εἶναι αἷμα μου 
καί ὁμολογῶ ὅτι εἶμαι μία χαζοθεία. Ὁ Θεός νά τίς 
ἔχει πάντα γερές, ὅπως καί ὅλα τά παιδάκια. Ἀπό τήν 
ἄλλη πλευρά, μέ στενοχωρεῖ πάρα πολύ ἡ δυστυχία 
πού ὑπάρχει στόν κόσμο: ὁ πόλεμος, ἡ φτώχεια, ἡ 
ἀδικία καί τό μίσος πού καταστρέφουν τούς ἀνθρώ-
πους. Δέν ἀντέχω νά βλέπω ἀθῶα παιδικά μάτια νά 
ὑποφέρουν ἀπό πείνα, δίψα καί ἀρρώστιες. Πῶς 
ἔγινε ὁ κόσμος μας; Εὔχομαι καί προσεύχομαι νά 
δώσει ὁ Θεός φώτιση σέ ὅλους μας, κυρίως στούς 
ἰθύνοντες, νά σταματήσει πιά αὐτός ὁ ὄλεθρος καί νά 
ζήσουν τά παιδιά μας σέ ἕναν καλύτερο κόσμο. 

20) Στεῖλε ἕνα μήνυμα στά παιδιά πού δια-
βάζουν τήν Κιβωτό καί μία εὐχή γιά τόν και-
νούριο χρόνο.

Νά κρατήσουν τήν φλόγα τῆς πίστης τους ἀναμ-
μένη καί νά κάνουν ὅ,τι μποροῦν γιά νά ζήσουν σέ 
ἕναν καλύτερο κόσμο. Εὔχομαι γιά τήν νέα χρονιά νά 
ὑπάρχει ὑγεία, ἀγάπη καί εἰρήνη καί νά ἔρθουν κα-
λύτερες μέρες γιά ὁλόκληρο τόν κόσμο καί ἰδιαίτερα 
γιά τήν πατρίδα μας, νά βγεῖ ἀπό αὐτή τήν τραγική 
κατάσταση πού βρίσκεται. Καλή καί εὐλογημένη χρο-
νιά. 

21) Στεῖλε μας ἕνα ἀκόμα ὑπέροχο ποίημα 
ἤ διήγημα.

Σέ λίγες μέρες, πρῶτα ὁ Θεός, θά μποῦμε στήν 
Μεγάλη Σαρρακοστή. Ἐπέλεξα λοιπόν νά σᾶς στείλω 
τό «Πάσχα Κυρίου Πάσχα». 


